

**弗洛姆人性思想研究**  
**[A Study of Fromm's Concept of Human Nature]**  
**[Studie zu Fromms Konzept der Natur des Menschen]**  
**2010**

**Author:** 戴继霞 DAI Jixia [Dài Jìxiá]  
**Supervisor:** 林识音 LIN Shiyin Lín Shíyīn  
**Discipline:** Marxist Philosophy  
**Institution:** Central South University, Changsha, Hunan, China  
**Year, Degree:** 2010, Master's thesis

**Abstract / Kurzfassung**

美国著名学者埃里希·弗洛姆(Erich Fromm,1900-1980)是新弗洛伊德主义的倡导者,是法兰克福学派的重要代表人物,他的思想与著作极其丰富,涉及了当代西方的哲学、社会学、心理学、伦理学、精神学等诸多领域。他在著作中深刻剖析了当代发达资本主义社会及其生活在其中的人的人性问题,他的人性思想被称为对解决当代社会问题最有影响力的思想。弗洛姆的人性思想是在融合弗洛伊德与马克思的理论的基础上,对人性问题进行历史的、辩证的研究结果,他的人性思想是其哲学理论的核心与基石。本论文第一章为导论部分,介绍了课题研究意义、现状、方法等。在第二章介绍了弗洛伊德精神分析学说、马克思关于人的学说、东方的禅宗思想对弗洛姆人性思想形成产生的重大影响。在第三章对弗洛姆人性思想的内容进行全面的梳理和研究,详细叙述了弗洛姆人性思想的方法论及其含义。在弗洛姆那里,人性是一种人存在的矛盾的状态,人的生存就是为了解决这些矛盾,人在寻求解决矛盾的过程中人们产生了生存需要。弗洛姆认为这些需要是人性的需要,并通过分析社会性格,社会无意识等来揭示满足这些需要方式。弗洛姆还通过批判西方社会,提出了他的人性异化理论以及健全社会的构想。第四章,以马克思基本原理为标准,对弗洛姆人性思想进行了评价。略微介绍了弗洛姆的人性思想对马克思关于人的学说的丰富。指出了弗洛姆人性思想的合理性与局限性以及弗洛姆的思想对我国现代化建设的重大启示

English translation (www.DeepL/Translator, free version, 4/2021)

Erich Fromm (1900-1980), a famous American scholar, was an advocate of *Neo-Freudianism* and an important representative of the *Frankfurt School*. His thought and writings are extremely rich, covering many fields of philosophy, sociology, psychology, ethics and spirituality in the contemporary West. In his writings, he has profoundly analyzed the problems of contemporary developed capitalist society and the human nature of the people living in it. Fromm's thought on human nature<sup>1</sup> is the result of a historical and

---

<sup>1</sup> Erich Fromm: *The Sane Society*, New York (Rinehart and Winston, Inc.) 1955, Chapter 3a, 3b; id.: *Erich Fromm: Marx's Concept of Man. With a Translation of Marx's Economic and Philosophical Manuscripts* by T. B. Bottomore, New York (F. Ungar Publisher Co.) 1961, Chapter 4; id.: *Erich Fromm: Beyond the Chains of Illusion. My Encounter with Marx and Freud* (Credo Perspectives, planned and edited by Ruth Nanda Anshen), New York (Simon and Schuster) 1962, Chapters 3, 4; id.: *The Revolution of Hope. Toward a Humanized Technology* (World Perspectives, Vol. 38, planned and edited by Ruth Nanda Anshen), New York (Harper and Row) 1968, Chapter 4; id.: *The Anatomy of Human Destructiveness*, New York (Holt, Rinehart and Winston) 1973, Chapter 10; id. and Ramón Xirau (Eds.): *The Nature of Man. The Nature of Man, Readings selected*, edited and furnished with an introduction by Erich Fromm

dialectical study of human nature based on the fusion of *Freud's*<sup>2</sup> and *Marx's*<sup>3</sup> theories<sup>4</sup>, and his thought on human nature is the core and cornerstone of his philosophical theory.– The first chapter of this thesis is the introduction, which introduces the significance of the research, the current situation and the methodology.– In the second chapter, the major influences of Freud's psychoanalysis, Marx's doctrine of the human being and Eastern Zen<sup>5</sup> thought on the formation of Fromm's thought on human nature are introduced.– In the third chapter, the contents of Fromm's thought on human nature are comprehensively reviewed and studied, and the methodology of Fromm's thought on human nature and its implications are described in detail. In Fromm's view, human nature is a state of contradiction in human existence, and human existence is to resolve these contradictions, and in the process of seeking ways to resolve the contradictions, people have the need to survive. Fromm sees these needs as human needs and reveals the ways in which they are met through an analysis of social character, the social unconscious, etc. Fromm also presents his theory of human alienation and his vision of a healthy society through a critique of Western society.– In Chapter 4, Fromm's thought on human nature is evaluated against the basic principles of Marx. The enrichment of Marx's doctrine of the human person by Fromm's thought on human nature is briefly introduced. The rationality and limitations of Fromm's thought on human nature are pointed out, as well as the significant implications of Fromm's thought for the modernization of China. [Footnote, hyperlink: M.Z.]

## Contents<sup>6</sup>

Chinese abstract  
English abstract

### Introduction

- 1 Background and significance of the chosen topic
- 2 Current status of national and international research
- 3 Research methodology and innovation points
- 4 Main contents and framework

### Chapter 1 Background of Fromm's ideas on human alienation.

- 1.1 Fromm's family background
  - 1.1.1 A lonely Jewish family life
  - 1.1.2 Specific upbringing and educational experiences
- 1.2: The background for the emergence of Fromm's idea of human alienation
  - 1.2.1 The outbreak of the two world wars and the rise of fascism
  - 1.2.2 Capitalist economic and social crises
- 1.3 The theoretical origins of Fromm's idea of human alienation
  - 1.3.1 The Marxist theory
  - 1.3.2 The Psychoanalytic theory of Freud
  - 1.3.3 The Critical Social Theory of the Frankfurt School
  - 1.3.4 Jewish ethics, Zen, matriarchy and existentialist thought

### Chapter 2 Critical textual research on Fromm's ideas on human alienation

- 2.1 The Humanistic Turn of Fromm's theory of human alienation
  - 2.1.1 The nature of human alienation
  - 2.1.2 The manifestations of human alienation in different areas of society

---

and Ramón Xirau (Problems of Philosophy Series Paul Edwards, General Editor), New York (Macmillan Paperback) 1968, pp. 343. (Introduction, pp. 3 – 24)

<sup>2</sup> Sigmund Freud (1856 – 1939), Austrian neurologist and founder of the psychoanalysis.

<sup>3</sup> Karl Marx (1818 – 1883), German philosopher, economist, historian, sociologist, political theorist, journalist, and socialist revolutionary.

<sup>4</sup> Erich Fromm: The Application of Humanist Psychoanalysis to Marx's Theory (1965). In: Socialist Humanism. An International Symposium, ed. by Erich Fromm (1965a-001), Garden City (Anchor Books, Doubleday) 1966, pp. 207 – 222; id.: The Method and Function of an Analytic Social Psychology, in: Erich Fromm: The Crisis of Psychoanalysis, New York (Holt, Rinehart and Winston) 1970, pp. 135 – 162.

<sup>5</sup> Psychoanalysis and Zen Buddhism, in: D. T. Suzuki and E. Fromm: Zen Buddhism and Psychoanalysis, New York (Harper and Row) 1960, Seite 77 – 141.

<sup>6</sup> Not always matching the text of the abstract.

- 2.2 Fromm's three-dimensional diagnosis of the condition leading to the pathology of human alienation
  - 2.2.1 The objective dimension of human alienation
  - 2.2.2 The subjective dimension of human alienation: the mechanism of man's psychological and personal decisions of the human being
  - 2.2.3 The realist dimension of human alienation: The "historical dichotomy" and the development of capitalism
- 2.3 The road to liberation: psychological revolution and social change
  - 2.3.1 Formation of a positive and healthy human being
  - 2.3.2 Building a healthy society

#### Chapter 3 Comparison of Fromm's theories with those of Marx, Freud and Jung.

- 3.1 Comparison of Fromm's and Marx's theories of alienation
  - 3.1.1 The common goal of alienation theory: concern for the fate of human freedom and emancipation
  - 3.1.2 Different perspectives on the interpretation of alienation: alienation of labor and alienation of human nature
  - 3.1.3 Different bases of alienation: private property and the roots of man himself
  - 3.1.4 Different ways of overcoming alienation: social revolution, psychological revolution and social reforms
- 3.2 Comparison of Fromm's psychoanalytic theory with that of Freud and Jung
  - 3.2.1 Fromm's three transcendences of Freudian psychoanalysis
  - 3.2.2 The relationship between Fromm and Jung's theory of the unconscious
  - 3.2.3 Status and role of the psychoanalytic theories of Fromm, Freud and Jung in modern Psychology

#### Chapter 4 Overview of the value of Fromm's ideas on human alienation.

- 4.1 Achievements and shortcomings of Fromm's concept of alienation.
  - 4.1.1 Achievements of Fromm's concept of alienation
  - 4.1.2 Deficiencies of Fromm's concept of alienation
- 4.2. The practical significance of Fromm's concept of alienation for society today
  - 4.2.1 Deepening the "human-centered" value orientation of modern society
  - 4.2.2 Source of reference for the development of the construction of the socialist system and a democratic politics
  - 4.2.3 Advocacy of the concept of harmony between man and self, man and nature and between man and society

Conclusion

Bibliography

Acknowledgements

Deutsche Übersetzung (www.DeepL/Translator, free version, 4/2021 / M.Z.)

Erich Fromm (1900 – 1980) war ein bedeutender amerikanischer Wissenschaftler, Verfechter des *Neofreudismus* und ein wichtiger Vertreter der *Frankfurter Schule*. Seine Ideen und Schriften sind äußerst reichhaltig und decken viele Bereiche der gegenwärtigen westlichen Philosophie, Soziologie, Psychologie, Ethik und Spiritualität ab. In seinen Schriften analysierte er die Probleme der entwickelten kapitalistischen Gesellschaft heute und der in ihr lebenden Menschen tiefgründig. Seine Thesen zur Natur des Menschen wurden als die einflussreichsten Ideen zur Lösung der sozialen Probleme heute bezeichnet. Fromms Konzept der menschlichen Natur<sup>7</sup> ist Ergebnis historischer und dialektischer Forschung zu

---

<sup>7</sup> Erich Fromm: *Gesamtausgabe in 12 Bänden*, herausgegeben von Rainer Funk, Deutscher Taschenbuch Verlag, München 1999, Band IV, Wege aus einer kranken Gesellschaft (1955), Seite 1 – 254, Kapitel 3 Die Situation des Menschen – Der Schlüssel zur humanistischen Psychoanalyse, Seite 20 – 50; a) Die Situation des Menschen, Seite 20 – 24; b) Die menschlichen Bedürfnisse, die in den Bedingungen seiner Existenz wurzeln, Seite 24 – 50; a.a.O.: Band V, Das Menschenbild bei Marx (1961), Seite 335 – 393, Kapitel 4 Die Natur des Menschen, Seite 356 – 367; a.a.O.: Band IX, Jenseits der Illusionen. Die Bedeutung von Marx und Freud (1962), Seite 37 – 157, Kapitel 3 Die Auffassung vom Menschen und seiner Natur, Seite 55 – 58, Kapitel 4 Die menschliche Evolution, Seite 59 – 61;

diesem Problem; es basiert auf der Verschmelzung der Theorien von *Freud* und *Marx*<sup>8</sup> und ist Kern und Eckpfeiler der philosophischen Theorie Fromms.– In der Einleitung zu dieser Arbeit werden die Bedeutung der Arbeit für die Forschung, die aktuelle Forschungssituation und die Methodik der Arbeit vorgestellt.– Im ersten Kapitel geht es unter anderem um den großen Einfluss der Psychoanalyse Freuds, der Theorie des Menschen von Marx und des östlichen Zen<sup>9</sup> auf die Entwicklung des Fromm'schen Konzepts zur Natur des Menschen.– Gegenstand des zweiten Kapitels ist eine umfassende Systematisierung und Untersuchung der Inhalte der Fromm'schen Entfremdungstheorie. Ausgehend vom Wesen und den Erscheinungsformen der Entfremdung werden drei Dimensionen der Fromm'schen Entfremdungsdia­gnose besprochen, die zur Pathologie der menschlichen Entfremdung führen: eine objektive Dimension, eine subjektive Dimension sowie eine Praxisdimension. Schließlich wird der Weg zur Befreiung von der Entfremdung diskutiert, der nach Fromm eine psychologische Revolution und einen gesellschaftlichen Wandel umfassen soll.– In Kapitel 3 wird die Entfremdungstheorie von Fromm zunächst mit der Theorie von Marx verglichen, und zwar im Hinblick auf die Aspekte Freiheit und Befreiung, Entfremdung der menschlichen Natur und Entfremdung der Arbeit sowie auf verschiedene Grundlagen der Entfremdung wie zum Beispiel dem Privateigentum und schließlich im Hinblick auf Wege zur Überwindung der Entfremdung. Es folgt ein Vergleich bestimmter Aspekte der Theorien von Fromm mit denen von Freud und Jung.– Das Kapitel 4 befasst sich mit den Leistungen und Mängeln der Entfremdungstheorie Fromms vor dem Hintergrund marxistischer Grundprinzipien, wobei auch die Bereicherung der Marx'schen Theorie des Menschen durch Fromms Theorie der menschlichen Natur angerissen wird. Die Bedeutung der Fromm'schen Theorien für unsere Gesellschaft heute und ihre Modernisierung könnte unter anderem darin liegen, dass sie Hinweise für den Aufbau unseres sozialistischen Systems und einer demokratischen Politik bereitstellen. [Fußnoten, Hyperlinks: M.Z.]

## Inhalt

Chinesische Kurzfassung  
Englische Kurzfassung

### Einleitung

- 1 Hintergrund und Bedeutung des gewählten Themas
- 2 Aktueller Stand der nationalen und internationalen Forschung
- 3 Forschungsmethodik und Innovationspunkte
- 4 Wesentliche Inhalte und Rahmenbedingungen

### Kapitel 1 Hintergrund der Ideen Fromms zur menschlichen Entfremdung

- 1.1 Fromms familiärer Hintergrund
  - 1.1.1 Einsames jüdisches Familienleben
  - 1.1.2 Spezifische Erziehungs- und Bildungserfahrungen
- 1.2: Hintergrund der Ideen Fromms zur menschlichen Entfremdung
  - 1.2.1 Der Ausbruch der beiden Weltkriege und das Aufkommen des Faschismus
  - 1.2.2 Kapitalistische Wirtschafts- und Sozialkrisen

---

a.a.O.: Band IV, Die Revolution der Hoffnung. Für eine Humanisierung der Technik (1968), Seite 255 – 377, Kapitel 4: Was heißt es, menschlich zu sein?, Seite 302 – 329; a.a.O.: Band VII: Anatomie der menschlichen Destruktivität (1973), Seite 1 – 398, Kapitel 10 Die bössartige Aggression: Prämissen, Seite 196 – 242, Die Natur des Menschen, Seite 197 – 207; a.a.O.: Band IX: Einleitung zu E. Fromm und R. Xirau "The Nature of Man" (1968), Seite 375 – 391 [387 – 389]

<sup>8</sup> A.a.O.: Band I, Über Methode und Aufgabe einer Analytischen Sozialpsychologie. Bemerkungen über Psychoanalyse und historischen Materialismus (1932), Seite 37 – 57; a.a.O.: Band XI, Zur Methode und Aufgabe einer Analytischen Sozialpsychologie (1937) [Die Determiniertheit der psychischen Struktur durch die Gesellschaft], Seite 129 – 175, a.a.O.: Band V, Die Anwendung der humanistischen Psychoanalyse auf die marxistische Theorie (1965), Seite 399 – 411; a.a.O.: Band V, Das Menschenbild bei Marx (1961), Seite 335 – 393.

<sup>9</sup> A.a.O.: Band VI, Psychoanalyse und Zen-Budhismus (1960), Seite 301 – 358.

### 1.3 Theoretischer Ursprung der Fromm'schen Ideen zur menschlichen Entfremdung

- 1.3.1 Die Marxistische Theorie
- 1.3.2 Die psychoanalytische Theorie Freuds
- 1.3.3 Die Kritische Sozialtheorie der Frankfurter Schule
- 1.3.4 Jüdische Ethik, Zen, Matriarchat und existenzialistisches Denken

### Kapitel 2 Kritische Textforschung zur Entfremdungstheorie von Fromm

- 2.1 Die humanistische Wende der Fromm'schen Entfremdungstheorie – die menschliche Entfremdung
  - 2.1.1 Das Wesen der menschlichen Entfremdung
  - 2.1.2 Die Erscheinungsformen der menschlichen Entfremdung in verschiedenen Bereichen der Gesellschaft
- 2.2 Fromms dreidimensionale Diagnose des Zustandes, der zur Pathologie der menschlichen Entfremdung führt
  - 2.2.1 Die objektive Dimension der menschlichen Entfremdung
  - 2.2.2 Die subjektive Dimension der menschlichen Entfremdung: der Mechanismus der psychologischen und persönlichen Entscheidungen des Menschen
  - 2.2.3 Die realistische Dimension der menschlichen Entfremdung: Die "historische Dichotomie" und die Entwicklung des Kapitalismus
- 2.3 Der Weg zur Befreiung: psychologische Revolution und gesellschaftlicher Wandel
  - 2.3.1 Formung eines positiven und gesunden Menschen
  - 2.3.2 Aufbau einer gesunden Gesellschaft

### Kapitel 3 Vergleich der Fromm'schen Theorien mit denen von Marx, Freud und Jung

- 3.1 Vergleich der Entfremdungstheorie von Fromms mit der von Marx
  - 3.1.1 Das gemeinsame Ziel der Entfremdungstheorie: die Sorge um das Schicksal der menschlichen Freiheit und Befreiung
  - 3.1.2 Verschiedene Perspektiven zur Interpretation von Entfremdung: Entfremdung der Arbeit und Entfremdung der menschlichen Natur
  - 3.1.3 Verschiedene Grundlagen der Entfremdung: Privateigentum und die Wurzeln des Menschen selbst
  - 3.1.4 Verschiedene Wege zur Überwindung der Entfremdung: Gesellschaftliche und psychologische Revolution sowie Sozialreformen
- 3.2 Vergleich der psychoanalytischen Theorie von Fromm mit denen von Freud und Jung
  - 3.2.1 Fromms drei Überschreitungen der Freud'schen Psychoanalyse
  - 3.2.2 Die Beziehung zwischen Fromm und Jungs Theorie des Unbewussten
  - 3.2.3 Stand und Rolle der psychoanalytischen Theorien von Fromm, Freud und Jung in der modernen Psychologie

### Kapitel 4 Bewertung der Fromm'schen Entfremdungstheorie

- 4.1 Leistungen und Mängel des Fromm'schen Entfremdungstheorie
  - 4.1.1 Leistungen des Fromm'schen Entfremdungstheorie
  - 4.1.2 Mängel des Fromm'schen Entfremdungstheorie
- 4.2 Die praktische Bedeutung des Fromm'schen Entfremdungstheorie für die Gesellschaft heute
  - 4.2.1 Vertiefung der "am Menschen ausgerichteten" Werteorientierung der modernen Gesellschaft
  - 4.2.2 Bezugsquelle für die Entwicklung des Aufbaus des sozialistischen Systems und einer demokratischen Politik
  - 4.2.3 Befürwortung des Konzepts der Harmonie zwischen Mensch und Selbst, Mensch und Natur sowie zwischen Mensch und Gesellschaft

Schlussfolgerung

Literaturverzeichnis

Danksagung

Zur Ergänzung des Beitrags durch Fußnoten und Hyperlinks wurde unter anderem das Internetlexikon Wikipedia verwendet. Den Autorinnen und Autoren sei Dank für ihre sorgfältige und hilfreiche Arbeit. Diese lexikalischen Angaben dienen einem ersten Überblick. Für detailliertere Informationen wird auf die Spezialliteratur verwiesen. [M.Z.]